
fnBoratl  se sprejemajo in velja 
tristopna vrsta: 

8 kr., oo sn tiska lkrat, 
12 u a ,. 2 „ 

.i .» <• » 3 ii 
Pri večkratnem tiskanji 

aena primerno manjša. 
8 o k o p i s I 

so ne vračajo, nefrankovana 
pisma se ne sprejemajo. 

Naročnino prejema opravništvo 
(»imlnlstraolja) in ekspedicija na 
Dunajski cesti št. tf>  v Medija-
tovi hiši, JI. nadntropji. 

Po poŠti prejeman velja: 
Za colo loto . . 10 gl. — kr. 
/a polleta , , 5 
Za četrt lcl lota 

V administraciji veljal 
50 

'M colo loto 
Za pni leta 
r/.. >.. 

P o l i t i č e n l i s t za s l o v & n s K l MM. 

8 gl. 40 kr 
4 „ ao „ 

Za cotrt leta . . 'J „ 10 „ 
V Ljubljani na dom pošiljati 

volja lit) kr. več na loto. 
VrednlStvo na Dunajski cesti 

štev. 16 v Modijatovi hiši. 
Izhaja po trikrat na teden iu 

sicor v torek, četrtek In soboto. 

Deželni zbor kranjski. 
(7. B O J U dne 20. septembra.) 

(Dulje.) 
Izmed nemškutarjov se je v posebni ob-

ravnavi prvi oglasil vitez Guriboldi. 
Vitez Gar ibold i pravi, da interpelacij 

slovenskih poslancev neopravičeno dolži nem 
ški „Schulverein" izdajskih nakan. (Dr. Voš-
njak: To jo istina! Gromovito odobravanje 
poslancev in občinstva. Dr. SchafTer:  Das ist 
unverschiimt! Glasni klici: Da 1 dal istina je!) 
Slovenski poslanci, pravi govornik, imajo vedno 
navado, zagnati v zbornico kak ,,Zanka|ifel". 
Poslanec Navratil pa ima žo metodo napadati 
na podlagi nedokazanih fakt,  tako tudi sedat 
delovanje nemškega ..Schulvereina". (Smeh.) 
Okrajni šolnki nadzornik Linhart, ki se v in-
terpelaciji neopravičeno natolcuje, ni t i še, 
to govorn ik natanko ve, zasl išan ni 
bil zaradi bajn neopravičenega nad/,orovauja. 
(Klici: Čujtel Čujte ! Čujtel) Kar se tiče ,,Orts-
gruppe Laibach" nemškega „Schulvereina", so 
vil napadi tendenc jozni iu obrekljivi. Mini-
sterstvo notranjih zadev, BBUI minister Taaffe 
dovolil je nuuiški ,,Schulverein", m ta ima 
le namen, v Avutriji, kjer jo prebivalstvo me-
šano, varovati nemštvo; tedaj je delovanje 
„Schulvcreina", ki snujo v takih krajih šole, 
zgolj le defenzivno  in konservativno. (Oho 
Oho!) „Schulverein" se jo ustanovil za splošno 
obrambo nemštva, ki je sedaj v Avstriji v to-
likej nevarnosti. Tudi v KranjBkej jo jiotrebno 
du se varu,e nemštvo, kajti Kranjska počela 
ao je že tudi sistematično sloveniti. (Glasen 
smeh.) Govornik pravi, da zna služiti v tej 
zadevi poučljivimi primerami. (Dr. Zarnik: 
Prosimo ! Prosimo!) Občina Weissonfols  jo čisto 
nemška občina. (Dr. Zarnik: Ni resi Mi tudi 
poznamo oduušaje v deželi I) Prej jo tam kot 
župnik 20 let služboval duhoven, s kutorimso bili 
vsi zadovoljni, in ta pridigoval je le nemški. 
A prišel je leto« po leti nov župnik, kateri, 
kukor g. vitez Gariboldi iz laBtne izkušnje ve, 
zna tako slabo nemški, da ga v govoru in pi-
savi uiti ruzumeti ni j. Komaj je petkrat pri-
digoval, žo je počel brati evangelij v sloven-
skem jeziku ; naposled pa ju bilo že pol pri-
digo slovenske. Ko so ga nekateri župljuni 
vprušali, zakaj pridigujo slovenski, odgovoril 
je, da jo mnogo žensk, katere BO ae semkaj 
primožile, iz ltadeč doma, ki ue znajo nemški 
in zaradi tega mu je dolžnost pridigovati tudi 
slovenski. Vidite, kliče g. Gariboldi, tako se 
je pričelo poslovenjenje kranjske dežele, in to 
pod ministerstvom, katero jo zapisulo na svoj 
prapor pomirjeujo narodov, pod katerim se 
pa hoče nemški jezik popolnem in povsod do 
čistega iztrebiti. (Glasen smeh in oporekanje.) 
Zato pa je nemški ,,Schulvercin" potreben; iz 
tega razlogu se tako grozovito napada in nu-
prijatelje nemštva navdaja žu strah, da v obče 
obstoji. (OlaBen smeh.) Konečno zatrjuje go-
vornik še lojalnost, nemškega prebivalstva v 

Avstriji in BO popolnem vpehan, zruibčico po 
obrazu oblit, gotovo ponosen ua svojo govo-
ranco vsede. 

Klun: ..Najprej moram vprašati, je li 
nemški Schulvereiu hišo za šolo v Grčaricah 
občiui res tudi izročil v last? Ker poročalo 
se mi je prav iz zanesljivega vira, da hiša, ki 
jo je g. Stamj fel  podaril Schulvereinu, no pa 
tamošnji občiui, ostane Schulvereinova last-
nina. Sicur pa moram omeniti, da tudi v Gr-
čaricuh ž v t') posamezni Slovenci, ki so se tam 
naselili, pa ue hodi nam na misel, da bi zarad j 
njih v Grčaricah zahtevali slovensko šolo. Taki 
posamezni naseljenci se naposled povsod okle-
nejo večine, in v Grčaricah se bodo poncmčili, 
kakor se posamezni Kočevarji med Slovenci 
posloveuijo. To jo splošuje nuravno pravilo, 
ki se ne da ovreči. Naj pri tej priliki še ne-
koliko odgovorim gospodu predgovorniku. 

Vitez Gariboldi jo tožil, da BO bere v 
\VeisBenfelsu  tudi evangelij slovenski in vendar 
jo zadnje ljudsko številjenje dokazalo, da v 
tej fari  živi tudi precejšnje število Slovencev. 
Vitez Gariboldi jo vprašal: kaj bi se zgodilo, 
ko bi BO kaj tacega zgodilo kje na Slovenskem? 
Kuj bi se reklo, ko bi sn v kakej slovenskej 
ž upi pridigovalo nemški. Povedati hočem, kar 
sem sam Bkusil, da so ju to v iBtini zgodilo. 
VaB Grčarico uže mnogo let nijma duhovnika, 
in nemški prebivalci večidel hodijo v cerkev 
sosednje, popolnem slovenske fare.  Iu kuj je 
storil tamošnji duhovnik? Itekel je nekega 
prazuika s prižuice: „Vi slišite vsako nedeljo 
busido božjo oznanjati v svojem jeziku, ho-
dijo pa v cerkev tudi sosedje, ki sicer mirno 
poslušajo, pa nič ne umejo. Ne boste toraj 
zamerili, ako bom danes tudi njim pridigoval 
nemški, da i oni razumejo!-' (Klici: čujte! 
Čujtel) In nobeden slovenjih ljudi so ni 
pritožit in mirno so obsedeli na svojih pro-
storih, dusiravno od pridige nijso razumeli be-
sede. (Klici: Čujtel Čujte!) Mi Slovenci ni-
smo tako nestrpljivi, kakor vi Nemci in prav 
iz srca tudi drugim privoščimo, kar sami za 
s« zahtevamo. G. Gariboldi jo tudi oporeka), 
da bi imel nemški Schulverein veleizdajske 
težnje. Toda poglejmo, gospoda, kaj Schul-
verein Bam o tem pravi. V poročilu, ki ga 
je društvo 18. maja t. I. podalo svojim udom 
nahujajo so med drugim ti le odstavki, ki naj 
mi jih g. predsednik dovoli brati. (Govornik 
prebere potem dotično stavko, iz kterih je 
razvidno, du jo Schulverein v zvezi z društvom 
v Uerolinu in da v porazumljenji med Beboj 
delata.) Vprašani vaB, gospoda, kak ropot bi 
bil, ko bi katero slovensko ali Blovansko dru-
štvo bilo v zvezi z jednakim društvom v Ku-
skej, Srbiji itd., koliko bi bilo krika in vpitja 
o vuleizdajBtvu in kako bi so od Btrani nem-
škega časopisja in njega privržencev na to 
delovalo, da BO tako društvo kar hitro zatrel 
V Lvovu so jo proti Huslnom pred kratkim 
vršila velika pravda. 

A kaj je vse delovanje Uusinov, katerega pa 
nijso niti priznali proti delovanju nemškega 
Schulvereina, ki v Bvojem poročilu VBO to svoje 
delovanje javno pripoznava! Sploh pa tudi 
uemški Schulverein ni tako radodaren, kakor 
so trdi od nasprotne nemške strani. Ker 
čuje se, da je denarje, ki jih je dal za šolo 
na Smuku, vknjižil na tamošnje šolBko po-
slopje , denarje za šolo v Topli rebri pa na 
občinsko posestvo. Kakšno dobroto je toraj 
skazal našemu šolstvu ? Naj šo g. poročevalcu 
povem, da Stampil v Pragi denarjev za Ma-
verlsko šolo ui dal občini, amjiak Schulvereinu, 
ki z njimi gospodari, in jih bodo obrnil po 
svoje, ako se njegova šola tam ne osnuje. 
Sicer pa šo enkrat vprašam, sto šoli v Grča-
ricah iu Ovčaku prepisani na dotičui šolski 
občiui? 

Vladni zastopnik H o č e v a r odgovarja 
na Btavljeno vprašanje iu pripoveduje, kako 
ste BO osnovali šole v Grčaricah in v Ovčjaku, 
kjer zarad revščine tamošnjih prebivalcev prej 
ni bilo mogočo šole napraviti, dokler nista 
Schulverein in Stamptel darovala poslopij. 
Stampfel  jo razun tega podaril za šolo tudi 
zemlj šČe. Poslopij sto za šolstvo žo odmenjeni 
kadar ae pa to zgodi, noben drug nima več 
gospodovati z njimi. (G. vladni svetovalec in 
menda tudi deželni šolski svet takrat še ui 
vedel, da jo dotična hiša v Grčaricah med tem 
pogorela, in da Stampfol  ni p idaril zemljišča, 
amjiak samo poslopje.) 

A p 1 a 1 t r e r n nasvetujo konec obravnave, 
ki se tudi Bprejmo. Vendar pa šo pridejo k 
besedi vsi govorniki, kar so jih je prej oglasilo. 

Ko bič: Na trditev poslanca gospoda pl. 
Gariboldija, da so prebivalci občine WeiBBuu-
felB  čisto nemški, odgovarjam ob kratkem, da 
to ni res, ampak iz svojega Mletnega službo-
vanja na Kranjski gori pri graščini Weissen-
fels  mi jo znano, da jo trg WoiBseiifels  in vas 
Neseltal uemški, vasi Zagrad in Aihlete sto 
pa slovenski, in tudi v trgu \Vois8enfelB  je 
nekoliko Slovencev. V prejšnjih letih bralo BO 
jo evangelije in se jo tudi pridgovalo v cerkvi 
slovenski vsako četrto nedeljo, če toraj sedanji 
duhoven ondi bere evangelij katerikrat sloven-
ski, popravlja s tem nekoliko lo to, kar jo 
moribiti ta ali uni spreduik zanemaril. To Bem 
hotel omeniti v pojusnilo, da so o sedanjem 
duhovnu Bploh krivo no Bodi 1 

Govoril jo potem dr. V o š n j a k : 
Slavni zbor! Jako obžalujem, da je pre-

častiti zastopnik deželno vlado zagovarjal kranj-
ski deželni šolski svčt, tiato korporacijo, ka-
tera neprenehoma in brez VBacega  uzroka zmi-
rom nasprotuje sodanjej c. kr. vlfidi,  sosebno 
pa, kjer lo moro , tudi brez VBticoga uzroka 
deželnemu predsedniku g. WinkUrju. O. kr. 
deželni šolski sviit v zadevi Maverlske šole ni-
kakor ni poBtavno ravnal, to je jasuo dokazano. 
Kdo pa je podpisal glasovito , tolikokrat omn-



njeno prošnjo za nemški učni jezik na tej j kratkim čaBom posrečilo se nam je, da smo 
maverljskej Ijudskej šoli? Ali je Bklenil prošnjo 
občinski zastop? Ne! Ali BO res stariši tamošnjib 
otrok moledovali za nemški jezik? Nel Samo 
tamošnji bivši provizorični učitelj pridobil je 
po raznovrstnih izmišljenih obljubah Beljake 
maverlske, da so podpisali dotično prošnjo za 
uvedenje nemškega učnega jezika ua tej šoli. 

Ce pa hoče c. kr. deželni šolBki svet biti 
tako vesten in se ozirati nu vse prošnje in za-
hteve občin, zakaj ni isti c kr. deželni šolsk' 
štet se oziral na Bklepe občinskega odbora v 
Ce rkn i c i , kateri je jednoglasno sklenil in 
svoj sklep naznanil deželnemu odboru in c 
kr. deželnemu šolskemu svetu: da neče, da 
se v c e r k n i š k e j šoli p o u č u i e nemški 
j e z i k , k te rega je deželni šolski svet, 
ne zas l i ša j e občine , s a m o v l a s t n o 
usilil v cerkniško ljudsko šolo! (Klci: Čujte! 
Čujte!) A ee ve da, sedanji deželni gotski 
sv&t ima le ušesa za pritožbe iu sklepe Nem-
cev, za Slovence pri tej korporac ji nij uika-
koršuega čutBtva. Vprašam Vas, slavna go 

dobili nekatere svojih vernih sinov uradnikov 
v domačo deželo nazaj. (Dobro 1 Dobro I) To se 
zamore pač z vso odločnostjo trditi, da se rabi 
dan danes dvojnu mera, jedna za Ne< ca ali 
nemškutarja posebe, druga za Sloveuca pa, ki 
ljubi svojo domovino, vsa drugačna. 

Naglaše.valo se je danes tu že mnogokrat, 
da nemški „8chulvereiu" deluje Ie defenzivno. 
Gosjoia moja, to ui res! Nemški „8chui-
vereiu" dela agressivuo, on u.-tvarja BVOJB šoie 
le tam, kjer je večina Slovauov in le mala 
peščica Nemcev ali tako zvauih Nemcev. Nem-
škemu „Schulvereinu1' nij mar zu vzdržavanje 
nemškega prebivulistva, ampak hoče lo germa-
nizovati. V Rušah ua Spodnjem Štajerskem, 
kjer so ruduiški delavci, sami Nemci, prosili, 
da bi jim nemški „Schulverein" ustanovil šolo, 
nij dal ničesar, a za Maverl, kjer je večina 
Slovencev in le mala kopica Nimcev, tam je 
imel nemški „Schulverein" takoj denar za uiita-
novitev šole. Nemški „Scbulverein" pa tudi 

i še ua drug način podkopava rdovensko ljudsko 
spoda, kam pa pridemo, če bode nemški „Scbul-j šolstvo. Učiteljem ljudskih šol daje tujue na-
verein" ustanovljal za vsacih 40 nemških ali 
navidezno nemških otrok posebno šolo? Kdo 
pa bode te šole vzdržaval? Nikdo drugi, ko 
deželni normalno-šolBki zaklad. In če se ravna 
po tem pravilu od strani nemškega Schul-
vereina" še na dalje, ustanovi nam isti lahko 
s preprijaznim sodelovanjem sedajšnjega c. kr. 
deželnega šolskega sveta še 200 do 300 šol. 
Kam pa potem s Btroški za nje? Vprašam pa 
tudi, kako pride mali oddelek Nemcev v našej 
deželi do tega, da zahteva že za vsacih 40 
otrok posebno šolo, Slovenci pa, ogromua ve-
čina prebivalstva, bi naj imeli šolo lo tam, 
kjer je 120 do 150 otrok? Tako ravnauje mora 
biti za davkoplačevalce gotovo pogubonoBun. 
Ravno sedaj pa je ponemčevanjo slovenskih 
ljudskih šol, toliko zaželjeno od sedanje večino 
deželnega zbora, deželnega šolskega sveta po-
polnem nepotrebno, — zdaj, ko so se že osno-
vali slovenski nižji razredi srednjih šol. Zdaj 
je najmanjši uirok ponemčevanju, kajti izgo-
vor, da treba znati za Brednje šole nemškega 
jezika, je ničev. 

Jako osupnila pa me je odločna trditev 
goBpoda viteza Gariboldija, da tisti okrajni 
šolski nadzornik, ki se je tako zelo pregrešil 
proti postavi, še niti zaslišan ni bil No, g. 
Gariboldi je gotovo dober prijatelj temu go-
spodu nadzorniku (Linhartu), in jaz moram 
njegovim izjavam verjeti. 

A, gospoda, kam pridemo, bol je 
r ečeno , kam zagaz imo, če ne bode 
med c e s. kr. u r adn ik i nobene disci-
p l i n e , kaj nam potem pomaga spra-
vedl j ivo m i n i s t e r s t v o Taaffejevo  in 
nam nak lon jen i p rav ičn i ces. kr. de-
že ln i p r e d s e d n i k , če Be n iž j i urad-
niki popolnem nič ne b r i g a j o za pr a-
vične namene vlade; če si upa vsak 
c. k r. okra jn i šo lsk i nadzornik pre-
s topa t i meje svojega de lokroga ; in 
da ee nam r a z ž a l j e n i m zastopnikom 
slove n. naroda danes kar v obraz 
pove, da ta n a d z o r n i k n i t i zas l i šan 
ni bil o Bvojem p ro t i pos t avnem rav-
nanj i . 

Kaj bi se zgodilo Slovencu in kaj Be je 
zgodilo sloveuskim uradnikom! S lovenec 
bil bi takoj suspend i ran od s v o j e 
s lužbe in naše domače vradnike go-
ni l i so Bamo vsled n e o p r a v i č e n i h in 
nedokazanih d e n u n c i j a c i j širom Av-
s t r i j e na n a j s l a b š e k r a j e , in še le pred 

grade za širjenje uemščiue med Slovenci, to 
pa se ne sme trpeti ua noben način. Naj daje 
podpore, a tajne ne smejo ostati, kajti to se 
pravi naše učiteijstvo korumpirati na ueza 
slišan način. In, gosjoda, tudi naš deželni 
šolski svet, kateri je, hvala Bogu, že blizu 
Bvoje Bmrti, tega ne smo trpeti, in upam, da 
v pr hodnje ne bode pripuščal, da ljudski uči-
telji dobivajo tajne nagrade zadela, kalera so 
obrnena proti sloveuskej narodnosti. (Živabaa 
pohvala med poslanci in poslušalci.) 

Slavni zbor! Konečno pa mi treba še jedne 
opazke. Gospod vitez Gariboldi je jako navdu-
šeno branil po njegovem mnenji zatirano uem 
štvo. Pač čudno se mi zdi, da je prevzel ta 
nalog baš g. Anton vitez Gariboldi, i 
Anton vitez Gariboldi, kateri je bil 
voljen 1.1866 na podlagi s lovenskega 
programa kot pos lanec v dež. zbor 
k r a n j s k i , i s t i Anton vit. Gar ibo ld i , 
ka t e r i je kot župan občiue goren je -
š i š enske na b iukoš tno uede l jo leta 
1867 popolu dne ob 5. uri pozdrav i 
v L j u b l j a n o došle uaše s lovanske 
b r a t e H r v a t e s soljo in k ruhom, po 
s t a r o s l o v a n s k i šegil (Klxi: čujte 1 Čujte 
To je renegatl) Gospoda I Vi toliko jadikujete 
da je nemštvo v Kranjskej v nevarnosti. GD 
spodje, vi to ravuo tuko dobro znate , kakor 
mi, da vse, kar v tej zadevi govoričite, ni res! 
(Klici: Res je!) Slovenci s e n e b o j č z a 
s v o j o n a r o d u o s t, o h r a n i l i so jo na 
s to t ine le t in ohran i l i jo bodo , ako 
pram dojde še dcBct nemšk ih Schul 
vere inov. Ne nemštvo, ampak nem 
š k u t a r i j a , k a t e r a V a s redi na Kran j 
skem, ta je v n e v a r n o s t i in ta bod 
in m o r a v k r a t k e m popolnem pro 
pas t i , t ega vas gospoda jaz z a g o 
ta vi j a m. (Navdušeno pritrjevanje, živio- in 
dobroklici med slovenskimi poslanci in poBlu 
šalci.) (Dalje.) 

predlog, ki se izroči finančnemu  odseku. Po 
nasvetu poslanca Lukmana se seja pretrga in 
finančni  odsek se takoj snide, da se dogovori 

svoti, ki naj se dovoli. Finančni odsek se 
je poprijel od dr. Bleiweisa predlaganega do-
neska in deželni zbor je soglasno Bklenil za 
Tirolce 600 gld. in za Korošce 400 gld. — 
O računu iu proračunu deželnega zaklada po-
roča Vesteneck. Narodni poslanci toraj za-
pmte dvorano, in večina, ki je bila k tej seji 
sklicala vse svoje poslance, da je bila sklepčna, 
sprejme brez ugovora vse številko deželnega 
proračuna za 1. 1883. Dohodkov bo 125.249 
gld. 1 kr. stroškov 408 207 gld. 66 kr. Pri-
manjkovalo bo toraj 282.958 gld. 65 kr. Za 
potrebno zalogo tega primanjkljeja se sklene 
16°/o priklada na vse direktne davke z vsemi 
prikladnim vred, pa 20% priklada na vžitnino 
od vina, vinskega in sadnega mošta in od 
mesu. Deželnemu zboru se pa naroča skrbeti 
za Najvišje potrjenje tega sklepa. Tudi se 
dovoli deželnemu cdboru stroške za deželne 
Blavnosti v prihodnjem letu poplačati iz de-

lnih denarjev, kolikor jih bode ostajalo. 
Dalje Be dovoli: deželnemu odboru sa podporo 
jotrebn h cest in vravnavanje voda 25.000 gld., • 
bčini Vrhpoljski za šolo brezobrestno posojilo 

1000 gld. ki se ima vrniti "1. 1884 in 1885. 
Občini Spodnjelogaški 4% posojilo za šolo, 

ako Be prepriča deželni odbor, da občina s 
vojimi prihodki letos ne more dovršiti šole; 

občini na Dovjem 300 gld. podpore za šolo; 
vdovi Mariji Lovšin miloščina letnih 120 gld. 
njen mu otrokoma pa po 15 gid.; cficijulu 
Hermanu Tomauu se podeli ingrosiBtova služba 

plačo 700 gld. in 100 gld. osebne doklade. 
Deželnemu vratarju Žitku se dovoli nagrada 
ttnih 20 gld. Ob enem se sprejme soglasno 
nasvet poslanca Dollhofa,  da se deželnemu od-
boru naroči, naj iz denarjev odločenih za pou-
poro gasilnim društvom in za gasilna orodja v 
prvi vrsti in kakor hitro mogoče Sodražici dovoli 
primerno podporo. Pri tem nasvetu bil jo izmed 
uarodnih poslancev navzoč tudi poslanec Pakiž. 

Poročilo fioančnega  odseka o glavnem pre-
gledu deželnega zaklada za 1. 1881 se vzame 
ua zusuje, ravno tako poročilo o neizogibno 
potrebnih napravah v deželnem gledišči, pri-
držuje se pa sklep o privolitvi deželnega do-
neska pri reševanji računskega Bklepa glediš-
nega zaklada za 1. 1882. — O peticiji posest-
nikov gledišnih lož za priznanje sopravice pri 
oddaji gledišnega podjetja se vname dal;ša 
razprava. Finančni odsek svetuje jim to pr»-

co pripoznati. S ve te c ugovarja temu prtd-
logu ter dokazuje, da bi bilo to nekako obte-
žeuje deželnega posestva in bi se moral dotičai 
sklep po §. 20 deželnega reda predložiti ce-
sarju v najvišje potrjenje. Ako bi 8e dala 
ložnim posestnikom pravica sodoločevati pri 
oddaji glediša, bi se lahko zgodilo, da bi oni 
prišli v večino in gledali na Bvoje koristi. Ko-
nečno svetuje, naj BO ta predlog ne sprejme 
ter opominja nasprotno Btranko, da naj se pri 
tej točki glasovanja zdržč vsi, ki so kakorkoli 
prizadeti pri tem vprašanji in prebere iz ob-
činske postave §. 44, ki to naravnost zauka-
zuje. — Kal tenegger oporeka od g. Svetca 

Deveta seja. 29. sept. Prebere in potrdi 
se zapisnik zadnje seje. Peticija občine Vipava 
za vravnavanje vipavskih voda in za podporo se 
izroči finančnemu  odseku. Dr. BleivveiB in to 
variši, pa tudi Lukmanu in tovariši izročč 
nujni predlog, naj se za Tirole in Koroško, 
kjer je povodeuj napravila silno veliko škodo 
dovoli denarna podpora in sicer po nasvetu 
dr. Bleivveisa 600 gld. za Tirolce, 400 gld. pa 
za Korošce. Oba prav kratko vtemeljita svoj 

navedenim razlogom in pravi, da bi gotovo 
noben ud ne privolil v ta sklep, ako bi se z 
njim res kratila kaka pravica ali deželna 
ustava. Tudi se mu zdi nemogoče, da bi de-
želni odborniki ne bili složni in bi delegati 
ložnih posestnikov zadobili večino. On pod-
pira toraj stavljeni nasvet. — G r a s s e 11 i se 
strinja z nazori g. Svetca in omenja, da ložni 
posestniki imajo od gledišča dobiček, ker svoje 
lože večidel prav drago v najem dajejo. Kar 

\ 



toraj dajo podpore, je dobro naložen kapital. 
Dozdeva ao mu pa, da so za potrebne poprave 
v gledišči sicer brezpogojno podpisali nekaj 
doneskov, da je pa ta prošnja in pravica, ki 
jo zda) zahtevajo, nekako povračilo ali pobo-
tanje za omenje zneske. To zarad tega omenja, 
ker je na vabilo deželnega odbora tudi meBtni 
zbor ljubljanski v seji 4. junija privolil 1000 
gld. podpore brezpogojno, ako tudi drugi pri-
zadeti plačajo avoje doneske brez vsake pogoje. 
On bi toraj ko župan teh 1000 gld. ne mogel 
nakazati, ako bi ložui posestniki zdaj zahtevali 
nekake pogoje, ampak bi moral prej še prc.-
šati mestni odbor, ali pri sedanjih okolišinah 
še OBtane pri Bvojem sklepu. Oa toraj pod-
pira nasvet g. Svetca; vendar dostavlja on temu 
6e to, da mora deželni odbor pogodbo, ki jo 
ima Bkleniti z ložnimi posestniki, v potrjenje 
predložiti prihodnjemu deželnemu zboru. — 
Dežman zagovarja nasvet odsekov ter se 
sklicuje na to, da pred leti je ravno neki po-
Blanec narodne stranke svetoval, uajsegledše 
izroči mestu, ker njegovo oskrbovanje deželi 
prizadeva mnogo sitnoiti. Te sitnosti se bodo 
nekoliko odpravile, ako se sprejme nasvet fi 
nančuega odseka.—Grasselli zavrača Dež-
mana, da se mu je prav malo posrečilo z nje 
govimi razlogi, ker zmešnjava gled6 oskrbo' 
vanja glediša bi se po tem sklepu ne odpra 
vila, ampak le še pomnožila. On nima nič 
zoper to, ako se daje ložnim posestnikom po-
svetovalna pravica, določevalna pa jim nikakor 
ne gre. — Svetec ostane pri svoji trditvi, 
da bi bilo to stalno obteženje, nekaka servi 
tuta deželnega posestva, ker se hoče posest-
nikom lož dovoliti pravica, ki je dozdaj niso 
imeli. Gospodje tolmačijo ta sklep se ve da 
po svoje, a prihodnji deželni zbor ga bo raz 
lagal po Bvoje. Da bi pa deželni odbor lahko 
prišel navskriž s temi posestniki, opominja le 
na to, da bi ti posestniki, ki se pri slovenskih 
predstavah odlikujejo z nenavzočnostjo, nikdar 
ne dovolili slovenskih predstav, ako bi jih 
prav dovolil deželni odbor. On toraj še enkrat 
priporoča, naj se nasvet finančnega  odseka za-
vrže. Govorita še Schrey iu Kaltenegger, ki 
skušata dokazati, da §, 20 deželnega reda v 
tem primerljeju ui prizadet. — G. deželn i 
predsednik meni, da bi v tej zadevi imela 
morda tudi vlada še kaj opraviti, zato izreče 
že zdaj svojo misel. Dozdeva se mu, da je 
to vendar le nekaka omejitev dozdaj neorne 
jene pravice iu naj se zarad tega dobro po-
misli, preden Be ka) konečnega sklene. Ako 
pa se že sprejme odsekov nasvet, naj se sprejme 
B pristavkom Grassellijevem, ki deželnemu 
zboru pridržuje pravico, o tej zadevi še enkrat 
govoriti. Poročevalec Apfal t rern  tudi meni, 
kakor njegovi tovariši, da § 20 deželnega reda 
tukaj ne velja. Druzega uovega nič ne pov<5, 
kakor da prav eurovo napade mestni odbor 
ljubljanski, češ, da bi morala rudečica obliti 
vse člane meBtnega zastopa, ker je za popravo 
gledišča dovolil le 1000 gld., ko je pa kranj-
ska hranilnica dovolila 3000 gld. Primernejši 
bi bilo, da bi mesto v ta namen darovalo 
3000 gld. Med narodnimi poslanci bila je 
zarad tega velika nevolja in čuli BO BE klici 
to je razžalenjel Zbor je potem za nekoliko 
časa prenehal, da se je finančni  odsek posve 
toval, kaj je zarad vsestranskih zlasti od vlade 
izraženih pomisiikov storiti. Posvetovanje je 
bilo menda trdo, ker je trajalo pol ure. Potem 
pa baron Apfa l t re rn  poroča, da je odBek 
Bvoj predlog spremenil ter ga prebere. 
Klun predlaga, naj se ta nasvet natisne in 
razdeli ter obravnava še le v eni prihodnjih 
sej, ker je nemogoče Be o njegovi važnoBt< 

prepričati, ko BO ga poslanci le enkrat čuli. — 
Apfa l t re rn  in Schaffer  mislita, da Be 
bode reč vendar le danes lahko rešila, ker je 
to le nekaka prememba prejšnjega nasveta. — 
Klun zavrne, da bi morali on in njegovi to-
variši protestirati zoper nameravani sklep in 
od t', ako se hoče danes konečno Bklepati. — 
Svetec omenja, da to je nov predlog, ki se 
mora po opravilnem redu natisniti in razdeliti 
poslancem, preden se obravnava. — Schaffer 
in Dežman vmes kličeta: Po kterem paragrafu? 
Vošajak in Zarnik odgovarjata po §§. 17—19 
opravilnega reda. — Grasselli misli, da bi se 
reč morda vendar le še danes lahko rešila, 
ker je vaem že dobro znana, ako Be nasvet 
še enkrat prebere. Apfaltrern  ga toraj bere 
še enkrat. Poklukar povdarja, da ne spre-
vidi, kako se v nasvet sprejema pogodba B 
podvzetnikom, ko gre tukaj le za pogodbo 
med deželnim zborom in ložnimi posestniki, 
Svetec in Zarnik pa naglašata, da je treba 
prej vendar le poznati tudi pogodbo B pod-
vzetnikom, ter podpirata Kiunov predlog. Ap-
altrern je pripravljen temu pritrditi, ako pride 

reč že jutri v razpravo. Deželni glavar toraj 
napove za jutri Bejo in hoče zbor ekleniti. 
Toda poslanec Grasselli prej še prosi besede 
ter pravi: 

„Akoravno stvar, katero je si. deželni zbor 
zdaj obravnaval, ni še dognana, sem vendar 
žalibog prisiljen danes še enkrat poprijeti be-
sedo, za katero sem prosil uže prej. PrečeBtiti 
gospod poročevalec je prej v svojem končnem 
govoru dejal, da je Bklep mes tnega 
odbora , naj l j u b l j a n s k o mesto za 
s t roške pri poprav i l ih v deželnem 
g leda l i šč i dodu 1000 gld. tak , da bi 
za rad i n jega rudečica morala obli t i 
l j u b l j a n s k e mestne odbornike. M-
slim, da ni treba braniti ljubljanski mestni 
zastop zoper to izjavo, nego da z mirno 
ves t jo lehko p r e p u š č a m javnemu 
mnenju razsodbo, kdo ima uzrok za-
rudet i zaradi tega napada. Konstatiram 
le, da je svota tistih 1000 gld., katere je vo-
tiral mestni odbor ljubljanski za tukajšnje 
deželno gledišče, prvi p r i log , ki ga je to 
g leda l i šče zdaj dobilo od l jubi jam 
skega mes ta , in smelo trdim, da bi ljub 
Ijanski mestni zastop, naj bi bil sestavljen 
tako ali tako, naj bi bila njegova večina ka 
koršna koli, z ozirom na mestne denarne moči 
za to svrbo nikdar ne bil dovolil več ka 
kor zdanj i mestni odbor. (Dobro, dobro/ 

Deseta seja, 30. Beptembra. Prebere in 
odobri se zapisnik zadnje Beje, ter razdele 
došle reči, potem pa BB prične nadaljevanje 
razprave o peticiji posestnikov gledišnih lož 
za priznanje sopravice pri oddaji gledišnega 
podvzetja. Poročevalec baron Apfa l t re rn 
prične obravnavo rekši, da ne bode obširneje 
govoril, ker Be je reč že včeraj dovolj pojaBuila 
novi predlog finančnega  odseka pa imajo go 
spodje natisnjenega v rokah. Ta predlog se 
glasi: 

„Deželni zbor pripoznava,da je treba po 
sestnikom privatnih lož proti plačevanju do 
sedaj navadne nagradine dopolnitve za gle 
dišnega podvzetnika po meri vsakoletne po 
trebščine * privoliti primeren vpliv pri volitvi 
gledišnega podvzetnika in dolžnost, ki naj se 
mu naložd, in pooblasti deželni odbor, da naj 
v tem oziru B pooblaščenci privatnih ložnih 
posestnikov, ki se imajo z dotičnimi pooblastili 
Bpričati, sklene v tem smislu pogodbo, (ki ae 
bode pa morala prihodnjemu deželnemu zboru 

izročiti v potrdilo, ako bode spremenila bist-
vene določbe sedanje pogodbe.)" 

Ko se je pričela obravnava, oglasi se prvi 
vitez Ka l t enegger ter nasvetuje sledeče 
premembe: 

Med besedami „potrebšine privoliti" pri 
znamenju 7naj se vtaknejo besede: „v posebni 
ta namen pod predsedništvom deželnega gla-
varja ali njegovega namestnika sklicani mešani 
komisiji" . . . 

Namesto zadnjih dreh z ( ) zaznamovanih 
stavkov pa naj Be postavi: 

„Vendar pa vBled te pogodbe deželni od-
bor brez privolitve deželnega zbora ne sme 
dopuščati: 

1) Da bi bilo število pooblaščencev ložnih 
posestnikov veči, kakor pa pri Bklepanji gla-
sujočih deželnih odbornikov. 

2) Da bi se deželna podpora ne vjemala 
dohodki gledišnega zaklada ali da bi bila 

večja kakor je določena v sklenjenem proračunu; 
3) Da bi Be bistveno spremenile sedanje 

za oddajanje glediša veljavne pogodbe." 
K a l t e n e g g e r je v daljšem, pa malo 

razumljivem govoru opravičeval te svoje pre-
membe, ter priporoča), naj jih slavili zbor 
sprejme. 

Deželni glavar vpraša, se li ti nasveti do-
voljno podpirajo, in zdajci za nje vstanejo vsi 
nemškutarski poslanci med njimi tudi poroče-
valec baron Apfa l t re rn t 

Sve tec izrazi Bvoje začudenje, da se kar 
naenkrat priporoča nov predlog. Oa ne \6, 
sterega naj Be v svoji razpravi loti, iu kteri 
je pravi, ali nasvet finančnega  odseka, ali na-
svet Kalteneggerjev, ki ga je cela una Btranka 
podpirala. Nasvet fiuančnega  odseka je le 
nekakaka senca, ki se ne da prijeti, (veselost 
med narodnjaki,) in večina je zdaj pokazala, 
kaj prav za prav hoče. Ona bi namreč svoj 
vpliv rada raztegnila tudi na prihodnji deželni 
zbor, o kterem v<5, da ne bode več imela v 
njem večine. Pa to se ji ne bode posrečilo, 
ker pravice deželnega odbora BO dobro ute-
meljene v deželnem redu, ki ga pa večina ne 
more tako lahko premeniti. — 

Bleiweis opomni, da je bil deželni od-
bor precej prva leta za oddajanje deželnih 
služb privzel nekoliko drugih udov deželnega 
zbora. A ko je miniBterBtvo to zvedilo, raz-
sodilo je, da je to proti-postavno in da se s 
tem prelomlja deželni red. Eaako nepostavno 
bi toraj bilo, ko bi Be deželni odbor v teni 
slučaju pomnožil za nekoliko poslancev ložnih 
lastnikov. — 

Kaltenegger ugovarja, da ta primera 
ni prava, vendar pa posebnih vzrokov za svojo 
trditev ne našteva. Iiavo tako govori tudi 
Schaffer,  ki izrazi svoje začudenje, da Be je 
v tej samo deželo zadevajoči reči oglasil tudi 
deželni predsednik. 

P oklu kar povdarja, da ima deželni zbor 
dolžnost varovati deželno koristi, da bi pa 
deželi ne bilo oa dobiček, ko bi se Bprejel 
nasvetovani predlog. On marveč misli, da bi 
VBled tega nastale velike pravde, ki bi deželo 
stale gotovo veliko več denarjev, kakor znaša 
donesek ložnih posestnikov, in da bi imel de-
želni odbor veliko opraviti, da bi zopet nazaj 
dobil svoje pravice. 

Schrey podpira Kalteneggerjeve nasvete 
in meni, da bode Bedanji zbor zboroval tudi 
še v prihodnjem letu, ker se je njegova Gletna 
doba pričela še le b prvim zasedanjem 1. 1878 
ne pa 1877, in bi ne bilo prav, da bi se zbor 
prej sklenil, kakor poteče postavni obnk. 
(Ugovarjanje in veselost med narodnimi po-
slanci.) 



Svetec pravi, da je ravnanje večine ti-
hotapsko, ker je včeraj razdelila predlog 
finančnega  odseka, danes pa ga zopet popu-
stila in predložila čisto nov nasvet. (Živahno 
ugovarjanje med nemčurskimi poslanci, Ve 
steneck pa kar naravnost zahteva, naj pred 
sednik pokara govornika. Deželni glavar grof 
Thurn gospoda poslanca res opominja, uaj 
nikar ne govori razžaljivih besed.) 

Po nasvetu Dežmana se sprejme konec 
obravnave. (Dalje prih.) 

Politični pregled. 
V Ljubljani 2. oktobra. 

AvBtrijslse dežele. 
% D u n a j a Be poroča, da je bil v Po 

žunu 29. p. m. velik hrup po ulicah. — Po 
hišah, kjer Judje stanujejo so okna pobijali. 
Od kraja je bil le velik nered po ulicah, a 
pozneje so se pridružili nevarni tiči, uzmovič', 
eni so v hišo ulcmili, in blago metali, drugi 
ga odnašali. — Z veliko silo so ljudi r&zgnali. 
Somenj, ki je bil napovedan na 2. t. m. je 
preklican. 

I z P r a g e 26. eept. Knez Karol Auers 
perg, deželni glavar otvori deželni zbor in go-
vori o dolžnosti poslancev, kar Be tiče izvan-
rednih sredstev, katerih bode treba, da se po-
pravi škoda, ktero so prizadejali deželi hude 
elementarne nesreče. Konča svoj govor klicaje: 
Bog ohrani našega ceBarja in kralja in me-
ščanska godba zaigra cesarsko himno. — Med 
vlogi je tudi vladni predlog zastran preme-
nitve deželnega reda. — Rektor češke uni-
verze ima dobiti virilen glas in deželni zbor 
ima 242 udov. — Med tem hoče dr. Kvičala 
protestovati zoper to, da je samo nemška uni-
verza zastopana, deželni glavar mu ne da 
besede. Ko konča predsednik svoje poročilo 
spregovori c, kr. namestnik baron Kraus, da 
priporoča vladni predlog, ki se tiče virilnega 
glasu rektorja češke univerze v hitro obrav-
navo, da se zadosti državni postavi 28. sve-
čana t. 1. Priporoča še druge predloge. — Po-
tem govori še poslanec dr. Kvičala, ter kaže, 
da se mora oboja univerza vzeti za celoto, in 
ne sme zastopan biti le jeden del. — Dokler 
deželni red ni prenarejeD, ima sedež le rektor 
prejšnjega leta, a ne na novo izvoljeni rektor 
nemške univerze. Govornik nasvetuje volitev 
komisije devetero udov, da se obravnava o 
njegovem proteBtu in da se reši vladni pred-
log. Deželni glavar ne sprejme protesta, ki 
se more vložiti la zarad nepravnega obrav-
nanja opravilnega reda, a ne zarad deželnega 
reda. Da rektor češke univerze dosihmal nima 
še le dobiti glas, kaže vladni prediog ki pride 
še le v prihodnji seji na vrsto. Tudi interpelacijo 
sem prejel a ne pripuščam je, ker mora uložena 
biti pred Bejo. Oglašajo BB tu in tam za be-
sedo, a deželni glavar nobenemu ne da besede, 
ter reče, da bi tudi Kvičali ne bil pustil go-
vorit', ko bi bil vedel, da se hoče z njim be-
sedovati. Potem BO bile volitve za poverje-
valni odsek in za kurije. Druga seja je bila 
27. t. m. — Cehi tedaj ne odnehajo in tudi ne 
odlašajo, žalostne Bkušnje preteklih 20 let BO 
jih zmodrile. 

l l y g i e n i j i n (zdravjeBlovni) k o n -
g r e s v Genevi o nedeljskem praznovanju. — 
Na mednarodnem hygienijem kongresu v Ge-
nevi BO tndi sprejeli resolucijo zarad nedelj-
skega počitka, znabiti, da bode to nekatere 
tem bolj zanimivalo, ker to društvo ne vodijo 
verski oziri. Resolucija, katero je predlsgal 
dr. Hiigler iz Basileje, glasi se: 

1. Človek je tako ustvarjen, da od Bedem 

do sedem dni potrebuje počitka pri svojem 
dušnem in telesnem trudu. Dan počitka je 
človeku tem potrebnejši, čem bolje se je tru-
dil in je njegovo delo zdravju škodljivo. Ako 
ni počitka v tednu, škoduje to zdravju in de-
lavni moči na drugi strani, človek boleha, pre-
kmalo opeša in prezgodaj umrje. Neprestano 
delo pospešuje tudi pijanost, moti javno var-
nost v prometu in razdira družinsko življenje. 

2. Da bode pa javni dan počitka zdravju 
koristil, ni z a d o s t i , da delavec neha delati 
med Bedmerimi dnevi kak poljuben dan, marveč 
ta dan mora biti zi vse ob jednem, tudi 
na zunanje mora biti mirnejši iu bolj tih od 
drugih dni. Ta dan mora v iatini služiti v to, 
da Be nadomesti porabljena moč in tedaj mora 
telo in duša imeti drugače opravke kakor ob 
delavnikih, v čistejšem zraku, v bolj znažni 
obleki in lepšem stanovanji. Zdravju pa škoduje 
brezpoaelen počitek, posebno pa zloraba upi-
janljivih pijač in vsaka potrata moči pri dra-
zečih veselicah. 

3. Četrti mednarodni kongres priporoča 
vladi in upravi, ravnateljem železnic, vodjem 
obrtnijskih podvzetij prav toplo, da naj pri-
volijo vsem ljudem, kateri od njih zavise, sle-
herni teden cel dan za počitek in naj po Bvoje 
pripomorejo, da se zdravstveni namen po po-
vedanih pravili i doseže. 

Domače novice. 
V  Ljubljani,  3. oktobra. 

(Cesarjev  god)  bo jutri in bo zarad tega 
slovesna sv. maša v stolnici, ktero bodo imeli 
mil. knez in škof  in BO k nji povabljeni razni 
vradi pa deželni zbor. 

(Dijaški  dan)  (Studentenheim) mislijo na-
praviti v starem atreljišči, v odzadji tega po-
slopja, ki sedaj prazno stoji. Ljubljanska hra-
nilnica poseduje to hišo, in na njo so se obrnili 
podvzetniki te naprave, da bi prostore prepu-
stila brezplačno, za kakih 20 dijakov po dnevu 
in po noči tam bivajočim se učečim. 

(Vojaški  dopustniki  in novinci)  se te dni 
zberajo v Ljubljani, kjer je vsled tega čuti 
veliko prepevanja in kričanja. 

(Linhart  in Sima)  menda odpadeta kot 
okrajna šolska nadzornika. „N. fr.  Presse", 
ki to poroča, silne solze pretaka, ker se od-
stranujejo tako zaslužni možje I Nam bode 
jako vstreženo, ako ju prevzame „N. fr.  Presse". 

Rasne reči. 
— Prečas t i t i kanonik in dekan 

Anton Žuža v Laškem trgu ua Štajarskem 
bodo 8. oktobra obhajali demantno BV. mašo, 
ali 601etnico, odkar so bili za duhovna posvečeni. 

— V Djakovu 1. okt. je krasno stolico 
posvetil biskup J. Posilovič, in biskup J. StroBs-
majer imel je prvi slovesni vhod, v kterem je 
bilo deputacij iz vseh krajev, in rodov slovan-
skih, vzlasti Hrvatov, Čehov in Poljakov, nato 
ginljiv govor in svečano sv. mašo. Po dovr-
šeni cerkveni Blužbi božji sprejemal je goste 
in ob 1. uri popoludne pri Bvojem omizji po-
gostoval. Prej ta večer je bilo mesto razsvet-
ljeno, in velika bakljada z iskrenim petjem. 
Čestitali so iz premnozih krajev, slovanskih 
in drugih, k srečni dovršitvi slavnega spome-
nika na slovanskem jugu, Čestitali posebej 
presvitli cesar Franc Josip in sveti Oče Leon 
XIII. možu, kteri je daroval se po glasilki: 
Vse za vero in domovino. Bog poživi biskupa 
J. J. Strossmajerja. ,i 

— Die k a t h o l i s c h e n MiBsionen. 
Obseg devetega sošitka tek. leta je Bledeči: 
Dr. Heinricb Hahn, ein seeleneifriger  Arzt 

(Schluss). — Biatter aus der Kirchengeschichte 
Abessiniens. — Schooer Tod eines jungen Ja-
panesen im Seminar zu Nagasaki. — Die ka-
tholi&cbe Kirche Aegyptena. — Nachrichten 
auB den Missionen : Chiua; Vorderindien; West-
afrika;  Sulamerika. — Mscellen. — Fiir MiS" 
sionBzwecke. 

I l l u s t r a t i o n e n : Dr. Heinrich Hahn. — 
Etn athiopischer HiLuptling. — En Staithalter 
Abessiniens. — Ans;cht von Niigasaki. — Die 
sogenannten „Kalfengiiiber"  bei KaTO. — 
Ein vornehmer Hindu. — Frauen von der 
Goldkiiste. 

— O le t in i in o ž i tn i kupč i j i na 
Južnem Nemškem pišo Peštanski Lloyd tako-
le: Kakor se sedaj kaže, bode Južna Nemčija 
prisiljena, veliko žita vvaževati iz tujega. Kljubu 
temu pa vendar žita kup pada, tako da imajo 
tisti, ki so z žitom založeni, mnogo škode. 
Ker je bilo vreme o žetvi neugodno, BO ne-
kateri veliko žita nakupili. Med tem je pa v 
kupu padla ne le ruska, temveč tudi ameri-
kanska pšenica, tako da tekmujejo sedaj z 
ogerBko pšenico in se je mnoge pokupi od 
ondot. Po barkah začnejo amerikansko pše-
nico prevaževati še le konec tega mesca, in 
mesca oktobra bodo to čutili po evropskih 
žitnih tržiščih. Zarad tega se ni čuditi, da 
po pšenici na Ogerskem nič kaj ne povprašujejo 
io čakajo, kako bode stvar iztekla. Izvažva 
se žita le iz Ogerskega toliko, kolikor ga je 
bilo prej zaaranega. Bolje je, kar se tiče ječ-
mena, tega zmirom vvažvajo za pivovarenje 
iz Ogerskega. Moke Be malo speča, ker je vi-
sok col na vvoz, tako da se ne splača vvaže-
vati slabeje ali srednje sorte, tudi so malna 
naredili, na katerih fino  moko izdeljujejo. Kar 
Be tiče malnov, so v dveh letih na Južnem 
Nemškem zelo napredovali, ker je visok vvozni 
col, tako da imajo znatne naprave med drugim 
velike parne malne v Frankfurtu  in v Man-
heimu; ker v ceno dobivajo žito, potem lahko 
shajajo. 

— Ekonomska zadruga črnagor-
8ka se Bnuje v Črnagori, in ima namen po-
speševati kupčijo in poljedeljstvo. Ud te za-
druge je Črnogorec, ki plača 12 gld. — Za-
druga bode kupovala poljska orodja in jih raz-
delovala ubogim, in skrbela za izvoz deželnih 
pridelkov, Dosedaj ima zadruga 800 udov, z 
1. 1883. bode začela svoje delovanje. 

Veliki trgovec 
G. IVlilessich 

v T r s t u 
razpošilja s poštnim povzetjem v malih povezkih 
po 43L kilo poštnine prosto na vse kraje Avstrije 
in Ogerske tako po nizki ceni, kakor na debelo 

in sicer : Ceylon, naj bolj izvrstne 1 kilo po gl. 1.70 
CeyIon peri , zelenkaste ,, n D » 2.— Manila „ svitlo-zelenkaste 

» 

naj bolj izvrstne „ i) »> » 1.6 0 Kuba, debelozrnato, naj 
bolj izvrstne „ 

i) »> » Kuba, debelozrnato, naj 
bolj izvrstne „ )» » >i 1.75 

St. Domingo „ n >i t> 1.48 
Java, svitlozelene ,, D j> >> 1,42 
Java zlate, izvrstne „ >i >t ii 1.54 
Santos, naj bolj izvrstne, ii 

zelene ,, i> » D 1.36 
Rio, izbrane „ ii 11 ii 1.30 

Riža, izvrstnega „ „ „ „ —.40 
„ Rangon I „ „ „ „ —.36 

Namiznega olja (Aixer) v 
kositarskih posodah po 4 „ ,, „ 1.28 

Namiznega olja od Monte 
st. Angelo „ ,, ,, ,, 1.15 

Makaroni napolitanski 4 kilo vkup po „ —.56 
Zadnjic dišavo, južno sadjiče, žafran,  'čoko-

lado in vso druge izbranosti za kuhinjo in na mizo 
kolikor mogoče po nizki eeni. Kdor želi izkaze 
raznih cen, so mu bodo takoj poslal. (4) 


